
فرمانــده ســتاد عملیــات مدیریــت بیمــاری کرونا در 
کلانشــهر تهــران گفــت: بــه نظــر می رســد در اوج هــا 
و پیک هــای بعــدی کرونــا بــه احتمــال زیــاد شــرایط 

سخت تری را تجربه می کنیم.
به گزارش ایرنا، دکتر علیرضا زالی فرمانده ســتاد 
عملیــات مدیریت بیمــاری کرونا در کلانشــهر تهران  
دیــروز در حاشــیه جلســه ســتاد عملیــات مدیریــت 
بیماری کرونا در کلانشــهر تهران که با حضور محسن 
رضایی دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام برگزار 
شــد، در جمع خبرنگاران در پاسخ به این سؤال که آیا 
پیــک بعــدی کرونا قوی تــر از پیک های قبلــی خواهد 
بــود، افــزود: هم اکنون در پیک ســوم ایــن بیماری به 
ســر می بریم و در حال حاضر صحبــت کردن از پیک 
چهارم شــاید مقداری شتابزده باشــد. وی با یادآوری 
اینکــه شــرایط ســخت تری بــه دلیــل ســرما در پیــش 
داریم، تأکید کرد: با شــروع سرما و تغییرات اقلیمی و 
نتایج حاصل از آن، شاهد افزایش چشمگیر مبتلایان 
در دنیــا بخصــوص در نیمکــره شــمالی از جملــه در 
ایــران خواهیم بود.  فرمانده ســتاد عملیات مدیریت 
بیمــاری کرونــا در کلانشــهر تهــران اظهــار داشــت: 
هــم اکنــون در برخــی کشــور های اروپایــی و امریکای 
شمالی شــاهد این وضعیت هســتیم و در هفته اخیر 
در کشــور های نیمکره شــمالی بــا افزایش چشــمگیر 
مبتلایان روبه رو بودیم. زالی ادامه داد: تا پایان فصل 
سرما شاهد وضعیت روبه افزایش مبتلایان و مرگ و 
میر ناشــی از کرونا خواهیم بود. وجود بیماری تنفسی 
همــراه، آلودگی هوا و تغییرات فصلی ســرما عواملی 
هســتند که ســبب افزایش بیماری کرونا می شود. وی 
افزود: همچنین بیماری آنفلوانزا که معمولاً از اواسط 
آبان ماه شــروع می شــود و تــا اوایل دی مــاه موج اول 
آن ادامــه پیدا می کند، می تواند در افزایش روند کرونا 

نقش داشته باشد.
ë  بستری شدن 6400 بیمار کرونایی در بیمارستانها

فرمانــده ســتاد عملیــات مدیریت بیمــاری کرونا 
در کلانشــهر تهــران در پاســخ بــه این ســؤال کــه آیا با 
تعطیلات چند هفته ای تهران موافق هســتید، گفت: 
تعطیلی تهران صرفاً برای کنترل اپیدمی نیست بلکه 
بــرای فرصت احیا و ایجاد بازیابی توان کادر پزشــکی 
اســت و برایــن اســاس پیشــنهاد مــا تعطیلــی ۲ تا ۳ 
هفته ای در تهران است. زالی ادامه داد: این تعطیلی 
به جز در مشاغل امدادی، حیاتی و توزیع مواد غذایی 
بایــد اجــرا شــود. وی از افزایــش میــزان مراجعــات 
بیمــاران کرونایی به بیمارســتان های تهــران خبر داد 

و گفت: شــاهد روند نامطلوب در این زمینه هســتیم، 
در حــال حاضــر با بیش از ۶ هزار و ۴۰۰ بیمار بســتری 
مواجه هســتیم که عدد قابل توجهی اســت. فرمانده 
ســتاد عملیــات مدیریت بیمــاری کرونا در کلانشــهر 
تهــران یــادآور شــد: از ایــن تعداد حــدود هــزار و ۷۰۰ 
نفر در بخش مراقبت های ویژه بســتری هســتند که از 

وضعیت نامناسبی برخوردارند.
ë  راه انــدازی ســامانه پایــدار نیاز ضــروری کشــور برای

کنترل کرونا است
دبیــر مجمــع تشــخیص مصلحــت نظــام یکی از 
اقدامات اساســی بــرای کنترل بیماری کرونا در کشــور 

را راه انــدازی ســامانه ای پایــدار بــا همــکاری تمامــی 
دستگاه ها دانست و گفت: تحقق این موضوع نیازمند 
تعریــف عملیاتی یکپارچه در حوزه ســلامت اســت. 
محســن رضایی تصریح کرد: همه دســتگاه ها باید به 
میدان بیایند تا سامانه ای پایدار شکل گیرد تا علاوه بر 
کنتــرل بیماری از بروز موج هــای بعدی نیز جلوگیری 

کند.  
اگر این اتفاق نیفتاد ویروس کووید۱۹ بعد از مدتی 
دوبــاره از کنتــرل خارج می شــود و فرســودگی نیروها، 
تجهیــزات، افراد پشــتیبان و حتی مــردم هم افزایش 
می یابــد. وی بــا تأکیــد بــر لــزوم طراحــی عملیاتــی 
هماهنگ و یکپارچه متناســب بــا اقلیم های مختلف 
بــرای جلوگیــری از انتقال ویــروس، گفت: ایــن که در 
هــر اقلیم باید از کدام نقاط شــروع به فعالیت کرد تا 
پایدارســازی امکانپذیر باشــد، اهمیت بســزایی دارد. 
عملیات ســلامت باید تعریف کنیم تا ســامانه پایدار 
در اســتان مســتقر شــود.  رضایی، هــدف نظارت های 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام را آسیب شناسی و 
حل مشــکلات اعلام کرد و گفــت: امیدواریم جامعه 
را  ســلامت  ابلاغــی  سیاســت های  کشــور  ســلامت 
مطالعه و مشــکلات آن را بیان کنند تا از نظرات شــان 
اســتفاده کنیم، بویژه در این مدتی که در حال تنظیم 

سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه هستیم.
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چرای دام دو برابر ظرفیت مراتع
فقر مرتع داران باعث فقر مراتع زاگرس می شود

جریمه ۵۰۰ هزار تومانی برای ناقضان محدودیت تردد
رئیــس عملیــات ویــژه پلیــس راه گفــت: در راســتای اجــرای طــرح ممنوعیــت تــردد 
خودروهــای غیر بومی،  تعداد کمی از رانندگانی که اصرار و پافشــاری بی مورد بر ادامه 
مســیر داشــتند جریمه ۵۰۰ هزار تومانی شــده و برگشــت داده شدند. ســرهنگ بهروز 
خانپور در خصوص آخرین وضعیت جاده ها با توجه به اجرای طرح ممنوعیت تردد 
خودروهــای غیربومــی به فــارس گفت: با ابلاغ ســتاد مدیریت بیمــاری کرونا مبنی بر 
ایجاد محدودیت و ممنوعیت تردد در جاده ها، مأموران پلیس راه از ساعت ۱۲ روز ۱۲ 
آبان در ورودی و خروجی ۲5 اســتان کشــور مستقر شده و نسبت به اجرای این مصوبه 
تا ســاعت ۲۴ روز شــانزدهم اقدام خواهند کرد. وی با بیان اینکه در روز اول اجرای این 
طرح اندکی با تراکم و تجمع خودروها در ورودی و خروجی شهرها مواجه بودیم گفت: 
خیلــی از هموطنــان در روز اول اجرای طرح اعــلام می کردند که از موضوع ممنوعیت 
تــردد اطــلاع نداشــته انــد؛ اما خوشــبختانه  به مرور شــاهد کاهــش تــردد خودروها در 
محورهای مواصلاتی بودیم؛ به طوری که در حال حاضر در اکثر محورهای مواصلاتی 
کشور ترددی عادی و بسیار روان را شاهد هستیم. سرهنگ   خانپور گفت: افراد در طرح 
فاصله گذاری اجتماعی که در ایام نوروز اجرا شد می توانستند با بیمه نامه،  کارت ملی 
و ســند خانــه اجازه تــردد بگیرند این بار ملاک عبور فقط شــماره پلاک خودرو اســت؛ 

بنابراین با سخت گیری به وجود آمده تعداد زیادی از خودروها برگردانده شدند. 
وی تصریح کرد: درصد بالایی از رانندگان از موضوع تمکین کرده و بعد از اینکه متوجه 
می شــدند اجازه عبور ندارند برمی گشــتند اما درصد اندکی پافشــاری و اصرار بر ادامه 
مســیر داشتند که مأموران مجبور به اعمال جریمه شــدند. وی ادامه داد: در دو استان 
تهران و البرز هیچ محدودیتی برای تردد بین این دو اســتان وجود نداشــته و خودروها 

براحتی می توانند عبور کنند.

ازدحام در بیمارستان ها یکی از علل مهم افزایش مرگ و میر
 رئیس دانشــگاه بقیه الله)عج( گفت: یکــی از مهم ترین علل افزایش مرگ و میر های 
کرونا ازدحام در برخی بیمارستان هاست که حتماً باید با اضافه کردن بیمارستان های 
خصوصی، این مشکل را حل کرد. به گزارش خبرگزاری صدا و سیما؛ دکتر ابوالقاسمی 
در جلســه ســتاد مقابله با کرونای کلانشــهر تهران با اشــاره به اینکــه ۵۰ درصد تعداد 
فوتی هــا مربوط به اســتان تهران اســت؛ افــزود: اگر ایــن بیماری در تهران کنترل شــود 
الگویی برای ســایر اســتان ها خواهد بود. وی گفت: به پیش بینی ها بی توجه هستیم، از 
واقعیت ها عقب هستیم و امروز می دانیم که هفته آینده چه خبر است و ستاد تهران 
هم پیش بینی می کند، اما از زمان تصمیم ســازی تا تصمیم گیری با تأخیر مواجهیم. 
رئیس دانشگاه بقیه الله گفت: برای کاهش مرگ و میر باید سازمان های بیمه ای با همه 
ظرفیت به میدان بیایند. وی گفت: باید بیمارستان های شلوغ تهران را خلوت کنیم تا 
مرگ و میر ها پایین بیاید و اکنون ۳۰ تخت آی سی یو در بیمارستان بقیه الله را به ۱۰۰ 
تخــت افزایــش داده ایم و یکی از مهم ترین علل افزایش مــرگ و میر ازدحام بیماران 
در برخی بیمارستان هاست. رئیس دانشگاه بقیه الله گفت: حتماً باید بیمارستان های 
خصوصی بیشــتر به میــدان بیایند و بیمه هم همــکاری کند؛ اگر زنجیــره انتقال قطع 
نشود حداقل تا سال آینده درگیر این بیماری هستیم. ابوالقاسمی گفت: کسانی هم که 
از میان مردم قرار است همکاری کنند حتماً باید آموزش های مناسب را فرا بگیرند و الا 
گرفتاری های ما در عرصه بهداشت و درمان بیشتر می شود. وی با اشاره به اینکه ما در 
بخش بهداشــت سرمایه گذاری کمی کرده ایم، گفت: تعداد آزمایش های انجام شده 
در کشور ما کم است در صورتی که تشخیص زودهنگام بیماری و آگاه کردن فرد فقط با 
تست امکان پذیر است. ابوالقاسمی گفت: ما در چند روز گذشته مراجعانی داشتیم که 
هیچ علامتی نداشتند، اما تست آنها مثبت بود و آنقدر این افراد بدون علامت بودند 
که ما به تست های خودمان شک کردیم و چندین بار انجام دادیم و باز دیدیم مثبت 

است و برخی از آنها تا یک هفته بعد علامت دار نشدند.
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درســت ۹ مــاه بعــد از ورود کرونــا بــه کشــور و 
برگــزاری عمده کلاس ها بــه صورت مجازی در 
دانشــگاه ها حــالا برخــی از دانشــجویان بــر این 
باورنــد کــه دردســرهای آموزش هــای مجــازی 
هیــچ فرقــی بــا روزهــای اول ورود کرونــا ندارد. 
بــا اینکــه مســئولان وزارت علــوم قبــل از آغــاز 
ســال تحصیلــی اعــلام کردنــد کــه دانشــگاه ها 
برنامه های آموزشــی خود را داشــته باشند و هر 
دانشــگاهی بــا توجــه به شــرایط خــود تصمیم 
بگیــرد کــه کلاس هــا را به صــورت الکترونیکــی 
برگــزار کنــد؛ امــا برخــی از دانشــجویان اعــلام 
برگــزاری  در  دانشگاه هایشــان  کــه  کرده انــد 
کلاس هــای مجازی چندان موفــق نبوده اند. به 
گفته دانشجویان، مسئولان دانشگاه ها تابستان 
را بــرای برنامه ریــزی کلاس هــای غیرحضوری 
وقــت داشــتند امــا ســامانه آموزشــی برخــی از 
دانشــگاه ها از اواســط مهرمــاه بــه راه افتــاد از 
جــدی  را  درس  کلاس هــای  اســتادان  طرفــی 
نمی گیرنــد و اینترنت دانشــجویان هــم رایگان 

نیست. 
البتــه ایــن مشــکلات بــرای دانشــجویانی که در 
دانشــگاه های دولتــی درس می خواننــد کمتــر 
دانشــگاه های  دانشــجویان  بــرای  امــا  اســت 
غیردولتــی که مجبــور به پرداخت شــهریه های 
کلان هستند این وضعیت کمی سخت تر است. 
برخــی از دانشــجویان از ســایت های آموزشــی 
دانشــگاه ها گله دارند و عــده ای دیگر می گویند 
که در رشته هایی درس می خوانند که درس های 
عملی برایشــان مهمتر از دروس تئوری اســت. 
را  شــهریه  عملــی  درس هــای  بــرای  دانشــگاه 
دریافت کرده اســت اما کلاس عملــی را برگزار 
نمی کنــد. اشــکان یکــی از همیــن دانشــجویان 
اســت که ترم سه رشــته معماری دانشگاه آزاد 
واحــد یادگار امام )ره( اســت. او درباره این ترم 
تحصیلــی اش می گوید: شــهریه ایــن ترم ام ۳ 
میلیون و ۷۰۰ هزارتومان شــده اســت. بخشــی 
از شــهریه را هنــگام ثبت نــام پرداخــت کردم و 
نیمــی دیگر را قبــل از امتحانــات باید پرداخت 
کنــم. موضــوع مهــم دانشــجویان در دانشــگاه 
این اســت که ما دانشــجویان در رشته ای درس 
می خوانیــم کــه بیشــتر درس هایمــان عملــی 
اســت. ایــن ترم ۹ واحــد عملــی دارم که حدود 
۲5۰ هزار تومان برای هر واحد عملی پرداخت 
کردم کــه تقریبــاً ۲ میلیون تومان شــده اســت. 
دانشــگاه نیــز هیچ کدام از درس هــای عملی را 

برگــزار نکــرد. هفته پیش یــک درس 5 واحدی 
را به صــورت مجازی برگــزار کردند که ما چیزی 
از آن درس یــاد نگرفتیم. درس های تئوری هم 
از اول آبان شروع شد. دانشگاه اعلام کرد درگیر 
راه اندازی ســایت آموزش اســت و نتوانسته اند 
کلاس هــا را از اول مهــر برگــزار کننــد. کرونا هم 
اســت گفتند که کلاس ها مجازی می شود، ما با 
این موضوع اصلًا مشــکلی نداشتیم مسأله این 
اســت که کلاس های عملی را برگزار نکردند در 

حالی که پولش را هم گرفته اند.
ســایت های  کل  می گویــد:  بــاره  ایــن  در  او 
ایــن  از  قبــل  اســت  شــده  یکپارچــه  دانشــگاه 
اختیاراتــی  کــدام  هــر  دانشــگاه ها  یکپارچگــی 
داشــتند و همــکاری مــی کردنــد امــا حــالا ســر 
بایــد واریزشــود و  شــهریه مــی گوینــد »حتمــاً 
مــا نمی توانیــم شــهریه عملــی را کــم کنیــم یا 
نگیریــم.« اصلًا حاضرنمی شــوند که حتی یک 
ســوم شــهریه را پرداخت کنیم. مگــر آنها نمی 
دانستند که کرونا است و آموزش ها باید مجازی 
باشد چرا با تأخیر این کلاس ها را برگزار کردند. 
کل این ترم ما دو ماه هم نمی شود.  کلاس های 

عملی هم که هنوز برگزار نشده است.
ë !برگزاری کلاس های عملی به صورت مجازی 

برخی از دانشــجویان هــم ترجیح می دهند 
قیــد  و  برســند  توافــق  بــه  استادانشــان  بــا  کــه 
کلاس حضــوری را بزننــد. آتنــا یکــی از همیــن 
دانشــجویان است که در دانشــگاه تربیت بدنی 
درس می خوانــد، او در ایــن بــاره می گوید: من 
و خیلــی از همکلاســی هایــم ســرکلاس درس 
شــرکت نمی کنیم اســتادان گفتند اگر در کلاس 
مجــازی حاضــر نشــوید 5 نمــره امتحــان را از 
دســت می دهیــد، مــا هــم خودمــان را اذیــت 
حســاب   ۱5 از  را  امتحان مــان  نمی کنیــم. 
می کنیــم. آنهــا تا 5 جلســه غیبــت می زنند اما 

درس را حذف نمی کنند.
او دربــاره چرایــی حاضــر نشــدن در کلاس 
مجازی می گوید: برخــی وقت ها اینترنت قطع 
را  خودمــان  داریــم  انــگار  و  می شــود  وصــل  و 
معطل می کنیم. اســتادان جــزوه می دهند و ما 
جــزوه را می خوانیــم. درس های ما هم بیشــتر 
عملی اســت. این ترم حدود سه میلیون تومان 
شهریه دانشــگاه داده ایم که کلاس های عملی 
را هم اســتادان به صورت تئــوری مجازی برگزار 
می کنند. اســتادان کلاس هــای عملی می گویند 
کــه فیلمی از خودمان بگیریم و به آنها بدهیم. 

احساس نمی کنیم که به دانشگاه می رویم.
ë اینترنت رایگان نیست

درس  گردشــگری  رشــته  در  هــم  ریحانــه 

دانشــگاه  آموزشــی  ســایت  از  او  می خوانــد. 
رضایت دارد اما خیلی سرکلاس درس مجازی 
حاضر نمی شود. ریحانه می گوید: »کار می کنم 
مجــازی  ســرکلاس  نمی کنــم  وقــت  خیلــی  و 
حضور پیــدا کنم اما چند باری که حاضر شــدم 
مشــکلی بــا اینترنــت نداشــتم. دانشــگاه یــک 
ســامانه ای را راه اندازی کرد که شــهریه دانشگاه 
را در ســایت آموزشــیار پرداخت کنیم. شــهریه 
نیز امســال افزایش پیدا کرد. این درحالی است 
اســت.ای کاش  مــا مجــازی  کــه آموزش هــای 
مســئولان حداقل این افزایش شهریه را اعمال 
نمی کردند یا حالا که افزایش شهریه داریم اقلًا 

اینترنت دانشجویان را رایگان می کردند.«
ë این ترم را از دست دادیم

علی هم دانشجوی سال سوم دندانپزشکی 
آمــوزش  دربــاره  او  اســت.  تهــران  دانشــگاه 
درس هــای عملی می گوید: در رشــته حساســی 
درس می خوانــم که باید ســر کلاس درس های 
عملی حاضر شــوم. دانشــگاه ما ۱5 شهریورماه 
تــا ۱5 مهرمــاه کلاس هــای عملــی را به صورت 
حضــوری برگــزار کــرد و فقط هــم در دانشــگاه 
پزشــکی  و  دندانپزشــکی  رشــته  دانشــجویان 
حضور داشــتند. پروتکل ها را رعایت می کردیم 
و گــروه گــروه بــه کلاس می رفتیم امــا به خاطر 
شرایط بحرانی کرونا کلاس ها را تعطیل کردند. 
آموزش هــای مــا از ایــن تــرم بیشــتر واحدهای 
عملی اســت. هنوز مســئولان دانشگاه تصمیم 
نگرفته انــد کــه چگونــه کلاس هــای عملــی را 
برگــزار کننــد و اعلام کردنــد تا آخــر هفته دیگر 
تصمیم گیری می کنند چون رشته دندانپزشکی 
بــه گونه ای اســت کــه حتمــاً بایــد کار عملی در 
آزمایشــگاه داشته باشــیم. ممکن است تا چند 
هفته به دانشــگاه برویم و این ترم را تمام کنیم 
امــا بــرای تــرم بعــد وضعیــت هنوز مشــخص 
نیســت. امتحانــات هــم آخــر آذر مــاه شــروع 
می شــود و هنوز تکلیــف برخی از درس هایمان 
مشــخص نیســت. مــا در ارتبــاط بــا کلاس های 
تئوری مشــکلی نداریم. استاد  نسخه شنیداری 
و نوشــته ها را به صورت فیلم در سایت آموزش 
بارگــذاری می کنــد و مــا هــر وقت کــه بخواهیم 
می توانیم از آن استفاده کنیم، بیشتر مشکل ما 

کلاس های عملی است.
ë سایت همیشه مشکل دارد

زهرا هم ترم هفتم رشــته اقتصاد دانشــگاه 
هــم  دیگــر  مثــل  هــم  او  اســت.  الزهــرا)س( 
مجــازی  آمــوزش  وضعیــت  از  کلاســی هایش 
رضایتــی نــدارد: »آموزش هــای دانشــگاه کاملًا 
آنلاین اســت. دانشــگاه یــک ســایتی را طراحی 

کرده که ما آموزش هــای مجازی را از طریق آن 
پیگیــری کنیم اولًا این ســایت همیشــه مشــکل 
دارد. لینــک کلاس  هــای ما داخل این ســامانه 
وقت هــا  خیلــی  مــا  و  اســت  شــده  بارگــذاری 
نمی توانیــم ســامانه را بــاز کنیــم و وارد کلاس 
شویم. موضوع مهم دیگر این است که اینترنت 
ضعیف اســت یا اســتاد بــه اینترنــت نمی تواند 
وصل شــود یا دانشــجویان بــا اینترنت مشــکل 
دارنــد. بــه ما گفتند کــه اینترنت دانشــجویان را 
رایــگان می کننــد امــا هنــوز ایــن اتفــاق نیفتاده 
اســت و ما کلی هزینــه اینترنــت می دهیم. این 
را هــم بگویم کــه در کلاس مجازی اصلًا چیزی 

یاد نگرفتیم.«
ë صدا در شبکه آموزشی قطع و وصل می شود

رشــته  هفــت  تــرم  دانشــجوی  هــم  دنیــا 
مهندســی هســته ای علــوم تحقیقات اســت. او 
از کلاس هــای  کلاس هــای عملــی اش بیشــتر 
حضــوری اســت بــرای همیــن ترجیــح داده که 
ایــن تــرم درس هــای نظــری را بگیــرد تا شــاید 
وضعیت شــیوع کرونا در ترم بعد کمتر شــود و 
او بتواند به آزمایشــگاه برای کلاس های عملی 
اش بــرود: »ترم هــای آخــر بیشــتر درس هــای 
مــا عملــی اســت. خــودم ایــن تــرم فقــط چند 
درس نظری برداشــتم اما دوستانم درس های 
عملــی هــم گرفتنــد، کلاس های عملــی هر دو 
هفتــه یــک بــار برگــزار می شــود. دانشــجو ها را 
دســته بندی کردند و با تعداد کم به آزمایشگاه 
می رونــد. کلاس هــای حضوری هم در ســامانه 
»دان« برگــزار می شــود. ایــن شــبکه آموزشــی 
خیلی مشــکل دارد صدا قطع و وصل می شود، 
میکروفــن اســتاد قطع می شــود و اســتادان هم 
گفتنــد 8 نمــره حضــور در کلاس دارد.هــر چــه 
می گویم ما در این ســایت نمی توانیم درس ها 

را به خوبی آموزش ببینیم آنها قبول نمی کنند.
ë افزایش 15 درصدی شهریه ها

دکتر فرزانه شمیرانی مدیرکل دفتر آموز ش 
عالی غیرانتفاعی وزارت علوم درباره وضعیت 
آمــوزش مجــازی در دانشــگاه ها می گویــد: مــا 
بــه همــه دانشــگاه ها ابــلاغ کردیم کــه خودتان 
برنامه های آموزشی را طراحی کنید برنامه هم 
باید به گونه ای باشــد تا دانشــجویان مشــکلات 
پروتکل هــای  البتــه  باشــند.  داشــته  کمتــری 
بــرای  شــود.  رعایــت  بایــد  هــم  بهداشــتی 
درس های عملی هم دانشــگاه ها شــرایط را به 
گونه ای کرده اند تا دانشــجویان در آزمایشگاه ها 
حاضــر شــوند. دانشــگاه نبایــد درس عملــی را 

مجازی برگزار کند.
او می گوید: ما در وزارت علوم این وضعیت 
را بررسی می کنیم  تا آنجایی که پیگیری کردیم 
دانشگاه ها زمان  بندی هایی را انجام داده اند تا 
دانشــجویان ســرکلاس های عملی با تعداد کم 

حاضر شوند.
شــمیرانی درباره افزایش شهریه دانشگاه ها 
می گویــد: شــورای عالــی انقــلاب فرهنگــی بــه 
هیــأت امنای مؤسســات غیردولتــی مجوز داده 
اســت تا راجــع بــه شــهریه مؤسســات تصمیم 
بگیرند. این شهریه دارای یک حداقل و حداکثر 
است که حداقل پانزده درصد و حداکثر بیست 
و پنج درصد می تواند نســبت به ســال گذشــته 
تغییر کند. امسال با توجه به اینکه شرایط کرونا 
بر کشــور حاکم است اکثر مؤسســات غیردولتی 
همــان مصوبــه پانــزده درصــد را اجــرا کردند و 
شــهریه های خــود را بیشــتر از ایــن بــالا نبردند. 
البته که افزایش شــهریه در اختیار هیأت امنای 
دانشــگاه اســت و آنها هــم همــان ۱5 درصد را 

افزایش دادند.

گفت و گوی »ایران« با برخی از دانشــجویان درباره برگزاری کلاس های مجازی در دانشگاه ها

دریافت شهریه درس های عملی با برگزاری کلاس های آنلاین!
جهش مجازی در آموزش

در ایــن چنــد ماهــی که بیمــاری کرونــا وارد کشــور 
شــده وضعیــت آموزشــی کشــور بــه  خاطــر وجــود 
ایــن ویــروس تغییــرات اساســی داشــته اســت؛ در 
واقــع ما همــان روزهای اول تعطیلی دانشــگاه ها و 
مــدارس با چالش های بســیاری مواجه شــدیم اما 
این چالش ها موجب نشــد تا مسئولان، دانشگاه ها 
و مــدارس آمــوزش را تعطیل کننــد. این وضعیت 
در کشــور در حالــی ایجــاد شــد که وقتــی آمار یونســکو را بررســی می کنیم متوجه 
می شــویم برخی  کشورها نتوانســتند وضعیت آموزشــی خود را با شیوع بیماری 
کرونا هماهنگ کنند که در نهایت این مسأله باعث شد تا آموزش در این کشورها 
تعطیل شود. با این همه کشور ما توانست با موفقیت این موضوع را پیگیری کند 
و آموزش هــای حضــوری جایــش را به آمــوزش مجازی بدهــد. موضوع پژوهش 
هم در دانشگاه ها همانند قبل روند طبیعی خود را ادامه داد؛ در اینجا لازم است 
تأکیــد کنم که بیمــاری کرونا یک فرصت خوب برای تغییرات در حوزه آموزشــی 
بود، البته این تغییرات با چالش هایی مواجه شد که من نام این تغییرات مهم را 
»جهش مجازی« گذاشته ام؛ اجازه دهید این موضوع را با مثالی در حوزه اقتصاد 
توضیح دهم همانگونه که در حوزه اقتصاد بین الملل ما شــاهد ســقوط اقتصاد 
جهانی بودیم و بر اســاس آمارها همه کشــورها شــاهد رشــد اقتصادی منفی ،اما 
ایــن وضعیت بــه گفته اقتصاددانان موجب تغییر ماهیت اقتصاد جهانی شــده 
اســت، به گونه ای که اقتصاد ســنتی به  ســمت اقتصاد دیجیتــال در حال حرکت 
اســت؛در اقتصاد ایران هم شــاهد این تغییرات هستیم بســیاری از صنایع  تولید 
در عرصــه دیجیتــال حرکت کرده اند.  همیــن اتفاق به نوعــی در عرصه آموزش 
هــم افتاده اســت، به طوری که اکثر دانشــگاه های برتــر جهان تا حــدود زیادی به 
توانایــی آمــوزش دیجیتال نــاآگاه بودند ، اماهــم اکنون در مرحله ای هســتیم که 
بســیاری از فعالیت های آموزشــی، گردهمایی های علمی، کارگاه و پژوهش های 
دست جمعی در حوزه دیجیتال انجام می دهیم. حالا دانشگاه ها فضای مجازی 
را پیــدا کــرده اند ،فضایــی که به دلایلی فراموش شــده بود و رؤســای دانشــگاه ها 
و مســئولان، فعالیت هــای آموزش مجــازی را به نوعی لوکس می دانســتند.حالا 
بــا ورود و ماندگاری کرونــا این نوع آموزش در متن آموزش ها قرار گرفته اســت و 
توانسته توانایی و امکانات خودش را به محیط دانشگاهی نشان دهد؛ فکر می کنم 
اگر کرونا هم از کشــورها برود، محیط آمــوزش دیجیتال همچنان باقی بماند.  ما 
در آینده دانشگاه ها آموزش مجازی را در کنار آموزش حضوری پیگیری خواهیم 
کرد و همکاری های بین دانشــگاهی را در دنیا در حوزه آموزش مجازی گســترش 
خواهیــم داد. بــا این حال ضروری اســت که زیرســاخت های آمــوزش مجازی در 
کشــور تقویت شــود، البته وضعیت کشــور ما خیلی بهتر از دیگر کشورهاست و ما 
این موضوع را در همکاری هایی که با دیگر دانشــگاه ها به صورت مجازی داشتیم 
متوجه شدیم ،اما باز هم همین زیر ساخت ها ضعیف است؛برخی از دانشجویان 

و دانش آموزان فاقد امکانات و تجهیزات هستند.
شــبکه اینترنــت قطــع  و وصل زیــادی دارد و اگــر می خواهیم آمــوزش مجازی را 
گســترش دهیم این دو مشــکل را باید برطرف کنیم.  با این حال ما در این مدت 
به طرز شــگفت انگیــزی امتحانات، کلاس هــا و مصاحبه هــا را در فضای مجازی 
برگزار کردیم و حالا در تلاشــیم تا دانشــجویانمان را مجهز به امکانات و سیســتم 
هوشــمند کنیم، البته آمــوزش مجازی هرگز جای آموزش حضــوری را نمی گیرد 
،همان طــور که اســتادان و دانشــجویان دانشــگاه های مختلف جهــان در اجلاس 
»ســوچی« در یک نظر ســنجی بیان کرده بودند.  ما معتقدیم دانشــگاه با حضور 
دانشجویان در محیط فرهنگی دانشگاه و تعامل رودررو با استادان و دانشجویان 
و حضور در کانون ها و انجمن های دانشجویی و شرکت های دانش بنیان دانشگاه 
می شود و جامعه پذیری و خلاقیت دانشجویان شکل می گیرد. دوری دانشجویان 
از این فضا خسران بزرگی است ،اما دانشگاه ها سعی کرده اند که با فضای مجازی 

آن را جبران کنند و فرصت جدیدی بیافرینند.

حناچی : متروی تهران به خط راه آهن متصل می شود
شــهردار تهران گفت: چهار ایســتگاه جدید به خط ۶ مترو اضافه می شود و 

این خط با اتصالات کوچکی به راه آهن متصل خواهد شد. 
بــه گزارش خبرگزاری مهر، پیروز حناچی شــهردار تهــران در آیین ورود 
دســتگاه حفاری مکانیزه به ایســتگاه میــدان حضــرت عبدالعظیم با بیان 
اینکه در کارهای مهندسی معمولًا نقاط عطفی وجود دارد و همواره در یاد 
کســانی که در این پروژه ها هســتند، می ماند، گفت: اتصال دســتگاه عظیم 
حفاری و رســیدن بــه جایگاه هایی که نقطه عطف تلقی می شــود از همین 
جنس اســت. وی بیان کرد: به خواســته های پیمانکار پروژه خط ۶ و کمبود 

مالی آن با پیگیری اوراق مشارکت رسیدگی می کنیم. 
وی ادامه داد: زیرساخت های مترو به خصوص در خطوط ۶ و ۷ فراهم 
شــده و بیشــترین مشــکل واگن و تأمین اعتبار اســت که شــهرداری در این 
تأمین اعتبار تنهاســت. حناچی با اشــاره بــه اینکه تعداد مســافران مترو و 
اتوبوس اکنون در ایام کرونا به ۷۰۰ تا 8۰۰ هزار نفر کاهش پیدا کرده گفت: 

اما این شرایط به قبل باز می گردد و نیاز به حمایت دارد. 
وی افزود: برای پروژه ای که روزانه با چهار میلیون مخاطب روبرو است، 
حمایت بیشتری نیاز داریم. اوراق مشارکت ۹8 رسیده است، اما مشکلات 
اداری در تأمیــن اجتماعــی داریم که انتظار داریم مشــکلات هر چه زودتر 

حل شود. 
حناچی گفت: امروز بخش انتهایی خط ۶ مترو اضافه می شــود و چهار 
ایســتگاه به این خط اضافه خواهد شــد. این پــروژه از پروژه های پیچیده ای 
بود که از سفره چشمه علی عبور می کرد و نگرانی های زیادی وجود داشت 

که به تدبیر مهندسان کار انجام شد.

رئیس شورای شهر تهران:

 کرونا آمار مسافران مترو و اتوبوس  
را بشدت کاهش داد

رئیس شــورای شــهر تهــران گفــت: براســاس آمارهــای موجــود تعداد 
ســفرهای شــهروندان با مترو و اتوبوس قبل ازکرونا حدود ۵ و نیم میلیون 
سفر بود که سه میلیون سفر با مترو و مابقی با اتوبوس ثبت شده است. اما 
با شــیوع پاندمی کرونا، آمار مسافران مترو و اتوبوس بشدت کاهش یافت، 
به گونه ای که در فروردین ماه امسال، آمار مسافران به حدود ۴۰۰ هزار نفر 

یعنی به یک هشتم رسید.
محســن هاشــمی بــه ایســنا، گفــت: بــا این حــال با بــاز شــدن فضاهای 
اقتصادی و ادارات تعداد مســافران افزایش یافــت که کمتر از یک میلیون 
نفر با مترو و همین مقدار با اتوبوس ســفر می کردند که البته با وجود رشــد 

مسافر باز هم به کمتر از نصف مسافران در گذشته رسیده بودیم.
بــا رشــد تعــداد مســافران در شــبکه حمل ونقــل  اینکــه  بیــان  بــا  وی 
عمومــی امکان رعایت فاصله گذاری اجتماعی نیســت، افزود: شــهرداری 
بــا گندزدایــی و ضدعفونــی کــردن مــدام وســایل حمل ونقــل عمومــی، 
پروتکل های بهداشتی را رعایت می کند، اما رعایت فاصله گذاری در شبکه 
حمل ونقل با این نوع فعالیت مراکز اداری و اقتصادی امکان پذیر نیست.

هاشمی ادامه داد: برای رعایت فاصله گذاری اجتماعی در مترو نیازمند 
تجهیزات هســتیم، به گونه ای که در حال حاضر ۱۳۰۰ واگن در شــبکه مترو 
داریــم کــه ۲۰ درصد آنها نیز در حال نگهداشــت اســت و بــه همین اندازه 
برای رعایت پروتکل ها نیازمند واگن هستیم و در اتوبوسرانی نیز وضعیت 
اینگونه اســت که در حال حاضر ۵۹۰۰ اتوبوس در شــبکه نــاوگان داریم که 
بخشی از آن هم در حال تعمیرات است و به همین اندازه نیازمند اتوبوس 

کمکی هستیم.
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